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                    Zusammenfassung
Hintergrund
Das Interesse dieser Studie galt kollektiven Altersbildern, die ungeachtet des rational geführten gesellschaftlichen Altersdiskurses eher unbewusst verwendet werden. Die Annahme war, dass sich diese trotz des Wandels der Lebensphase Alter in den letzten ca. 50 Jahren kaum verändert haben und in ihnen Negativstereotype früherer Generationen fortleben. Zur Überprüfung dieser Hypothese wurden – erstmalig für den deutschen Sprachraum – Altersbilder in Karikaturen empirisch untersucht.
Material und Methoden
Es wurden 2546 Karikaturen der Jahre 1960–1964 und 2007 mit 8882 Figuren inhaltsanalytisch untersucht und in einem interdisziplinären Ansatz sozialwissenschaftliche Operationalisierungen von Altersstereotypen und kulturgeschichtliche Topoi zugrunde gelegt.
Ergebnisse
Junges und hohes Alter werden gleichermaßen durch defizitäre Merkmale und Negativstereotype codiert – 2007 z. T. signifikant häufiger als 1960–1964.
Schlussfolgerung
Kollektive Altersbilder in Pressekarikaturen haben sich in den letzten ca. 50 Jahren nicht wesentlich geändert. „Humor“ sollte als Analysematerial beachtet werden. Er offenbart unbewusste, sozial unerwünschte Altersbilder – auch wissenschaftsinterne.


Abstract
Background
The focus of this study was the collective images of aging that were unconsciously used despite rationally led social discourse on aging. Hypothesized was that despite changes in aging over the last 50 years these images went unaltered and thereby negative stereotypes of previous generations were maintained. In an effort to verify this hypothesis images of aging in cartoons were empirically examined, a first in the field of German language.
Methods
Using a social scientific operationalization of age stereotypes and culturally historical topoi as a basis, a content analysis was conducted on 2,546 cartoons (with 8,882 characters) from the years 1960–1964 and 2007.
Results
In general both young and old age are equally encoded with negative connotations by deficient characteristics and acknowledged stereotypes partially significantly more often in the cartoons from 2007 than from 1960-1964.
Conclusions
The last 50 years have seen no substantial changes in the images of aging as depicted by magazine and newspaper cartoons. Humor requires more frequent analysis as it often unconsciously reveals socially unacceptable images of aging, even those embedded in science.
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